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АТОМПРОФСПІЛКА-2023:
ВИКЛИКИ ТА ЗДОБУТКИ

ВРЯТОВАНА СПАДЩИНА

(Продовження.
Початок у №2)

17 травня відбувся ІІ Пленум ЦК Атомпрофспілки
України. 

18 травня «Правові підстави здійснення профспілками
громадського контролю за дотриманням законодавства у
сфері охорони праці» — такою була тема чергового дистан-
ційного навчання «Профспілкова абетка» для новообраних
активістів у рамках освітнього проєкту «Колегіум Атомпроф-
спілки». 

25 травня «Оптимізація трудових відносин у період
воєнного стану». Юрист відділу колективно-договірної та
правової роботи ЦК Атомпрофспілки Олександр Брянчик
(ХАЕС, м. Нетішин) розповів про нові правила трудових від-
носин, особливості правового регулювання під час воєнного
стану.

25 травня рівно пів століття тому стартувало будівниц-
тво Рівненської АЕС. 25 травня 1973 року забито перший
символічний кілочок на місці спорудження АЕС. 

25 травня оприлюднено порушення прав працівників на
Запорізькій атомній електростанції та у місті-супутнику АЕС
Енергодарі в умовах війни росії проти України в опублікова-
ній доповіді IndustriALL і МОП. 

30 травня «Фінансова діяльність Атомпрофспілки» —
лекція головного бухгалтера ЦК Атомпрофспілки Влади-
слава Першина у рамках онлайн-навчання «Профспілкова
абетка» для новообраних профспілкових лідерів.

31 травня у грецькому місті Салоніки розпочала роботу
середньострокова Конференція Європейської профспілки
IndustriALL. Її мета — затвердити Стратегічний план діяль-
ності на 2023-2025 роки. Українська делегація у складі пред-
ставників 10 галузевих профспілок взяла активну участь у
роботі Виконкому та Конференції IndustriALL-Європа. Голова
Атомпрофспілки України Валерій Матов виступив на
Конференції та закликав колег продовжувати надавати під-
тримку Україні у боротьбі з російським фашизмом. Він роз-
повів про роботу українських профспілок в умовах війни.

1 червня «Комунікації з членами профспілки та профак-
тивом, інформаційні технології та канали комунікації». Про це
йшлося на черговому дистанційному навчанні Атомпроф-
спілки. Прессекретар ЦК Атомпрофспілки, він же модератор
онлайн-навчання, Павло Олещук висвітлив тему комунікації,
зокрема у профспілках. 

6 червня найбільша екологічна катастрофа з часів
Чорнобиля — підрив Каховської ГЕС (на знімку внизу). 

12 червня у Женеві відбувся мітинг, організований перед
будівлею ООН швейцарськими та українськими профспілка-
ми, щоб засудити російську окупацію та жорстоку війну в
Україні, наголошуючи на вимозі вигнати російську делегацію
зі 111-ї сесії Конференції МОП.

З 18 по 22 червня в Кейптауні (ПАР) пройшла серед-
ньострокова Конференція ГС IndustriALL під гаслом
«Об’єднуємося заради справедливого майбутнього». Леся
Семеняка, головний фахівець з міжнародної роботи Атом-
профспілки, як член Виконкому, представляла 12 членських
організацій України.

28 червня Верховна Рада звернулася до ООН, МАГАТЕ,
ЄС, ОБСЄ, Ради Європи та їхніх парламентських асамблей,
парламентів та урядів іноземних держав щодо запобігання
ядерній катастрофі на Запорізькій атомній електростанції та
протидії ядерному шантажу російської федерації, держави-
ядерного терориста.

(Закінчення на 2-й стор.)

АКТУАЛЬНІ НОВИНИ

НАСЛІДКИ ПОЖЕЖІ
— Після пожежі в Бу-

динку профспілок працівни-
ки нашого архіву прийшли
туди подивитися, що з бу-
дівлею і що з документів уці-
ліло, — розповідає Ольга
Бажан. — Картина була вра-
жаюча. Жахлива для праців-
ників апаратів профспілок
безумовно, але й для нас, бо
ми, як архівісти, розуміли,
що наслідком знищення
пожежею профспілкової до-
кументації буде величезна
біла пляма в історії проф-
спілкового руху. 

У Будинку профспілок
тліло ще до вечора 19 лю-
того. Працівники апарату
Атомпрофспілки навідалися
перевірити свої кабінети.
Офісні приміщення практич-
но всі вигоріли. Було укла-
дено акт, що документи
знищені пожежею. Але зго-
дом заступниця керівника
оргвідділу Атомпрофспілки
Олена Колеснікова виявила
ці документи на одному з
поверхів в обгорілій шафі.

— Дякувати Богу, вони
датувалися фактично почат-
ком діяльності профспілки,
— продовжує Ольга Бажан,
— охоплювали період з 1992

року. Звичайно, документи
були обгорілі, задимлені, на
деяких був шар кіптяви. Але
було вже зрозуміло, що їх
можна врятувати. 

РОБОТА
З ВІДНОВЛЕННЯ

Перш ніж зайнятися
відновленням документів
Атомпрофспілки, працівни-
ки архіву помістили їх на
понад півроку на карантин. 

— Треба було поспосте-
рігати, чи не буде гриб-
ка. Тоді це були б ризики
для всього архіву, — зазна-

чає Ольга Вікторівна. — Ми
«ущільнилися»: один із кабі-
нетів працівників виділили
під зберігання документів.
Необхідний був якийсь час
ще й для того, щоб папір
адаптувався до температур-
ного режиму. Після каранти-
ну працівники реставрацій-
ного відділу дуже акуратно
вручну очищували кіптяву з
документів. 

Були папери з підпале-
ними краями чи такі, що
мали вкрай пошкоджений
стан. Їх неможливо було від-
новити. Як і документи на
факсовому папері — через
високу температуру під час
пожежі він зжався і потем-
нів. Такі документи довело-
ся передруковувати, при
цьому максимально точно
відтворити стиль: розмір
шрифту, розташування на
сторінці тощо. Це вимагало
багато уваги, часу, зусиль та
терпіння.
(Закінчення на 3-й стор.) 

ДОКУМЕНТИ З ІСТОРІЄЮ
Наближається десята річниця Революції гідності. У

Будинку профспілок, який був центром підтримки
революції, у ніч з 18 на 19 лютого під час чергової
спроби штурму силовиками Майдану виникла пожежа
і будівля практично повністю згоріла. Ця пожежа зни-
щила майно і багаторічну документацію профспілок.
Як допомагав Центральний державний архів громад-
ських об’єднань України відновити документаційний
фонд Атомпрофспілки, поділилася спогадами і розпо-
віла про роботу архіву директорка ЦДАГОУ Ольга
БАЖАН.

Довідково. Централь-
ний державний архів гро-
мадських об’єднань та
україніки (ЦДАГОУ) утво-
рено 7 жовтня 2022 року
у результаті злиття Цент-
рального державного ар-
хіву громадських об’єд-
нань України (ЦДАГО Ук-
раїни) та Центрального
державного архіву зару-
біжної україніки (ЦДАЗУ) і
визначено правонаступ-
ником реорганізованих
архівів.

ПРОФСПІЛКОВИЙ РУХ

Володимир Зеленський з робочим візитом відвідав
кілька областей України, зокрема Дніпропетровську та
Кіровоградську.

Під час робочої поїздки на Дніпропетровщину Президент
України провів нараду з питань захисту об’єктів енергетичної
інфраструктури та забезпечення сталого електропостачання
в регіоні. Під його головуванням у Кропивницькому відбула-
ся координаційна нарада з питань соціально-економічної та
безпекової ситуації в Кіровоградській області. Окремо йшло-
ся про ситуацію в урановидобувній галузі. Очільник уряду
Денис Шмигаль і міністр енергетики Герман Галущенко
доповіли про основні проблемні питання в цій сфері.
Володимир Зеленський доручив опрацювати ці питання,
найближчим часом запропонувати шляхи їх розв’язання та
за тиждень доповісти про ситуацію.

Нагадаємо, що у вересні Національна атомна енергоге-
неруюча компанія «Енергоатом» відправила першу партію
урану, видобутого на Східному гірничо-збагачувальному
комбінаті, до Канади, де на потужностях компанії Cameco
український уран буде використаний для виробництва ядер-
ного палива на потреби вітчизняних атомних електростан-
цій. «Енергоатом» уклав 12-річну угоду з канадською Cameco
на постачання гексафториду урану. 

Міністр енергетики України Герман Галущенко заявив,
що Україна нарощує виробництво урану і має намір витісни-
ти РФ з ринку.

Президент України звернув увагу на ситуацію
в урановидобувній галузі. Чекаємо на дії

Членські організації Industriall в
Аргентині провели наприкінці січня
загальний страйк на знак протесту
проти економічних реформ, запро-
понованих ультраправим прези-
дентом Хав’єром Мілеєм. Страйк
підтримали профспілки всього
світу, закликавши до солідарності з
аргентинськими працівниками.

За даними аргентинських проф-
спілкових федерацій, понад 700 000
людей вийшли на марш до палацу
Національного конгресу в Буенос-
Айресі, а в акціях по всій країні взяли
участь 1,5 мільйона людей, виступив-
ши на підтримку прав народу, демо-
кратії, конституції та поділу влади.

Демонстранти несли плакати з
гаслами «Ви не продаєте свою країну,
ви її захищаєте» і «Робітники єдині»,
вони протестували проти реформ,
запропонованих ультраліберальним
урядом Мілея. Реформи спрямовані
на дерегулювання економіки, змен-
шення втручання держави та скасу-
вання сотень законів, що захищають
як індивідуальні, так і колективні права.

Під тиском опозиції уряд уже був
вимушено вилучити одну статтю, згід-
но з якою будь-яке публічне зібрання
за участю трьох і більше людей уважа-
лося б незаконною демонстрацією, за
проведення якої загрожує тюремне
ув’язнення.

Аргентина: перша перемога є

Президент України Володимир Зеленський та
міністр енергетики України Герман Галущенко провели
зустріч із генеральним директором МАГАТЕ Рафаелем
Гроссі, який перебуває з візитом у Києві та планує по-
їздку до тимчасово окупованої Запорізької АЕС. 

Під час розмови Глава держави укотре наголосив, що
єдиним способом запобігти ядерному інциденту на ЗАЕС є її
повна демілітаризація, деокупація та відновлення Україною
контролю над станцією. 

Основною темою розмови гендиректора МАГАТЕ і мініс-
тра енергетики України були ризики усунення ліцензованого
українського персоналу від виконання обов’язків на окупова-
ній росіянами Запорізькій АЕС, а також завершення строків
експлуатації ядерного палива в реакторах станції. Герман
Галущенко зауважив, що наразі від роботи на станції усунуто
близько 400 висококваліфікованих, ліцензованих працівни-
ків: «Це персонал, який має ліцензію на виконання відповід-
них функцій. Очевидно, що ті, ким їх будуть замінювати, не
матимуть ліцензії. І це вплине на роботу станції, а значить —
на ядерну та радіаційну безпеку і функціонування об’єкта». 

Коментуючи наявність технічних проблем на станції,
Рафаель Гроссі зазначив, що ситуація на об’єкті є безпреце-
дентною: «Ми ще не зустрічали ніде у світі такої ситуації, щоб
атомні станції перебували у стані холодного зупину настільки
довгий період часу». Герман Галущенко своєю чергою акцен-
тував на проблемах із завершенням строків експлуатації
ядерного палива, завантаженого в енергоблоки ЗАЕС.

Тільки повний контроль України над ЗАЕС
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Профспілки відповідно до Конституції України є єдиними організаціями, яким делеговано право на захист прав та інтересів трудящих!

АТОМПРОФСПІЛКА-2023: ВИКЛИКИ ТА ЗДОБУТКИ

(Закінчення.
Початок у №2)

28 червня уряд затвердив план корпоратизації «Енерго-
атома». Це черговий крок виконання міжнародних зобов’я-
зань України щодо приведення керування державними
підприємствами у відповідність до найкращих світових стан-
дартів корпоративного управління.

29 червня профком боровся — і є результат. Вийшов
наказ міністра енергетики України Германа Галущенка:
«Звільнити Шовгелю Сергія Володимировича від обов’язків
генерального директора ДП «СхідГЗК» 2023 року». За це
профком державного підприємства «Східний гірничо-збага-
чувальний комбінат» боровся з березня 2022 року.

29 червня профспілки підтримали політику, спрямовану
на подолання «дешевої робочої сили». Відбулася Рада
Федерації профспілок України, яка зібралася на своє засі-
дання в Києві у Будинку профспілок. У засіданні взяли участь:
Голова Атомпрофспілки Валерій Матов і заступник Голови
Атомпрофспілки Павло Прудніков.

4 липня 40 років лабораторії гідрогеології Рівненської
АЕС, з якої розпочалася служба експлуатації будівель та спо-
руд. Сьогодні фахівці СЕБтаС здійснюють моніторинг техніч-
ного стану 983-х об’єктів РАЕС.

12-13 липня відбувся міжнародний семінар «Захист
прав працівників в Україні під час війни та при відбудові краї-
ни». Організатори заходу — Глобальний та Європейський
союзи IndustriALL та Міжнародна організація праці за під-
тримки Фонду ім. Фрідріха Еберта. Мета заходу — активізу-
вати співпрацю соціальних партнерів, представників влади,
роботодавців і профспілок для захисту прав працівників під
час війни. 12 липня від українських профспілок, членських
організацій IndustriALL, виступив Голова Атомпрофспілки
України Валерій Матов. 

17 липня золоту медаль на Чемпіонаті Європи-2023 з
марафону на байдарках та каное, який проходить у Хорватії,
виборола енергодарська спортсменка, багаторазова чем-
піонка Європи та світу Людмила Бабак.

18 липня за підтримки Атомпрофспілки організовано
перший відпочинок дітей після повномасштабного вторгнен-
ня. Перша група дітей працівників ДСП ЧАЕС виїхала відпо-
чивати у Закарпатті. 

26 липня вихованець КДЮСШ ВП РАЕС Євгеній Піший
виборов право представляти Україну на Чемпіонаті світу
серед кадетів з греко-римської боротьби 31 липня у м. Стам-
бул (Туреччина).

27-28 липня у Парижі відбувся семінар для представни-
ків молодіжного руху компаній-членів Паризького центру
ВАО АЕС, присвячений обміну інноваційними ідеями та про-
єктами молодих фахівців ядерної галузі. 

31 липня за участю адміністрації та представників ППО
Хмельницької АЕС відбулося засідання комісії з контролю за
виконанням Колективного договору ДП НАЕК «Енергоатом»
по ВП ХАЕС. За підсумками засідання вирішили Колектив-
ний договір ДП НАЕК «Енергоатом» по ВП ХАЕС вважати
виконаним.

31 липня на Рівненській АЕС відбулося засідання комісії
щодо виконання Колективного договору ДП НАЕК «Енерго-
атом» за І півріччя 2023 року. Профспілковий актив та адмі-
ністрація РАЕС визнали Колдоговір за І півріччя виконаним. 

2 серпня на Хмельницькій АЕС відбулася позачергова
профспілкова конференція, на якій було обрано кандидата
на посаду голови ППО ДП НАЕК «Енергоатом» Михайла Гука.
Також обрано делегатів на виборну позачергову профспілко-
ву конференцію. 

3 серпня у Славутичі стартувала Radiation Safety Study
Lab — подія,  покликана стати майданчиком для обміну
думок експертів у сфері радіаційної безпеки.

5 серпня на IX Всеукраїнському благодійному турнірі з
плавання «Біле озеро», що пройшов на базі однойменного
реабілітаційно-оздоровчого комплексу Рівненської АЕС, зіб-
рали понад 60 000 гривень для потреб військових. Цьогоріч
змагання були під гаслом «Пливу з вірою в ЗСУ!»

5 серпня одному із найперших підрозділів Рівненської
АЕС — управлінню капітального будівництва (УКБ) — випов-
нилося 50 років.

14 серпня на Південноукраїнській АЕС відбулася поза-
чергова профспілкова конференція. Її учасники обрали
делегатів на конференцію профспілки НАЕК «Енергоатом» та
висунули кандидатуру від ПАЕС на посаду очільника профко-
му Компанії.

15 серпня Пенсійний фонд підтримав пропозиції
профспілок щодо необхідності збільшити витрати на
поховання потерпілих внаслідок нещасного випадку на
виробництві.

22 серпня нетішинська атлетка Вікторія Ткачук пройшла
у півфінал з бігу на 400 метрів з бар’єрами на Чемпіонаті
світу-2023.

23 серпня під час презентації платформи «MARIU-
POL.REBORN: FAST RECOVERY PLAN» у Дніпрі представники
тимчасово окупованих та деокупованих громад України, у
тому числі Енергодара, підписали Декларацію Солідарності
незламних міст. 

У серпні підбито підсумки VIII фотоконкурсу Організації
молоді Атомпрофспілки, до якого долучилися 52 учасники з
ПООП, ЗАЕС, РАЕС, ХАЕС, ЧАЕС, СООП, АРС, Дирекції НАЕК.
Вони надіслали на фотоконкурс 161 фотороботу. 

29 серпня виповнюється 40 років від дня створення
загону відомчої воєнізованої охорони (ЗВВО) на Хмель-
ницькій АЕС. З перших днів повномасштабного вторгнення

охоронці ХАЕС долучилися до посилення безпеки не лише
стратегічного підприємства, а й його міста-супутника, всту-
пили до територіальної оборони, пішли захищати Батьків-
щину на фронт.

У серпні працівниця Південноукраїнської АЕС Леся
Свідніцька, тренер-викладач СК «Олімп», який є структурним
підрозділом ВП ПАЕС, майстер спорту України зі спортивно-
го орієнтування, брала участь у декількох змаганнях різного
рівня та завоювала 4 золоті медалі.

3 вересня золоту медаль на Чемпіонаті світу виборола
енергодарська спортсменка, багаторазова чемпіонка
Європи та світу з веслування Людмила Бабак.

9 вересня місту-супутнику Рівненської АЕС виповнило-
ся 50 років.  Місто будувалося паралельно з будівництвом
станції.

13 вересня «Енергоатом» та Westinghouse домовилися
про співпрацю у розгортанні в Україні малого модульного
реактора AP300.

Із 14 по 17 вересня на базі фізкультурно-спортивного
клубу «Локомотив» у Чернівцях відбулася XXVII Всеукраїнська
міжгалузева спартакіада працівників промислової сфери та
транспорту, присвячена проведенню в Україні Європейсь-
кого тижня спорту. 32 спортсмени команди Атомпрофспілки
змагалися в ці дні з 6 видів спорту: волейболу, футзалу,
гирьового спорту, тенісу настільного, шахів та шашок.

15 вересня «Енергоатом» відправив першу партію видо-
бутого в Україні урану канадському стратегічному партнеру.

19 вересня українська громадська організація Truth
Hounds, яка займається розслідуванням воєнних злочинів
в Україні та інших країнах, опублікувала звіт про результа-
ти розслідування злочинів російських окупантів на
Запорізькій АЕС — «В ядерній в’язниці: як «росатом» пе-
ретворив найбільшу в Європі атомну електростанцію на
катівню і як світ може це зупинити». У статті задокументо-
вано 6400 таких епізодів.

20 вересня ЧАЕС підписала договір про співпрацю з КПІ.
Чорнобильська АЕС стає офіційною навчально-практичною
базою для Національного технічного університету «Київсь-
кий політехнічний інститут імені І.Сікорського». 

21 вересня відбулося навчання «Кращі умови праці для
наступних поколінь у профспілках» у рамках україно-німець-
кого профспілкового проєкту. Участь взяли представники
Профспілки працівників гірничої, хімічної та енергетичної га-
лузей Німеччини (IGBCE), Атомпрофспілки та Укрелектро-
профспілки (Україна). 

22 вересня обрано голову ППО ДП НАЕК «Енергоатом»
на позачерговій виборній профспілковій конференції, що
відбулась у Будинку профспілок. Делегати від усіх відокрем-
лених підрозділів Компанії шляхом таємного голосування
обрали головою ППО Сергія Сніткова, який очолює профор-
ганізацію Південноукраїнської АЕС.

26 вересня відбулися звітно-виборні збори первинної
профспілкової організації НПП «Хотинський», у ході яких було
обрано голову, членів комітету та ревізійної комісії.

26 вересня відзначено 35 років службі інформаційних
технологій Рівненської АЕС.

2 жовтня Новокостянтинівську шахту та гідрометалур-
гійний завод ДП «СхідГЗК» відвідала делегація представників
канадської компанії Cameco Corporation.

Із 17 по 23 вересня проходив Конгрес авторитетної
німецької Профспілки VERDI в Берліні «Завтрашній день
потребує нас», на якому були присутні представники
Атомпрофспілки України. У заході брало участь близько 1000
делегатів. Голова Атомпрофспілки Валерій Матов взяв
участь у спеціальній сесії зібрання, присвяченій війні в
Україні, розповів присутнім про критичну ситуацію на ЗАЕС,
провів низку зустрічей у рамках Конгресу. 

9 жовтня Місія на чолі з Генеральним секретарем ЄКП
Естер Лінч прибула до Києва на знак солідарності з україн-
ськими профспілками, відбулася зустріч членів Місії з керів-
ництвом ФПУ, всеукраїнських профспілок, зокрема
Атомпрофспілки, а також територіальних профоб’єднань. У
зустрічі взяв участь Голова Атомпрофспілки Валерій Матов.
Він розповів про роботу енергетиків в умовах війни.

10 жовтня підписано Меморандум між ДП НАЕК
«Енергоатом» і Енергодарською міськрадою. Головна мета
укладання документа — об’єднання зусиль, спрямованих на
відновлення інфраструктури міста, розвиток різних сфер
життєдіяльності Енергодара, створення належних умов для
роботи персоналу ЗАЕС.

14 жовтня розпочав свою роботу 3-й Конгрес PSI (Інтер-
націонал працівників громадського обслуговування).
Близько 700 делегатів представляють 30 мільйонів праців-
ників у сфері обслуговування, держслужбовців, учителів,
енергетиків. Для української делегації, яка представлена
делегатами від 9 українських галузевих профспілок, першо-
черговим завданням є розкриття теми російської війни в
Україні на глобальному майданчику. 15 жовтня обрано нове
керівництво PSI. Деніела Бертозза обрано Генеральним сек-
ретарем на наступні 5 років, Президентом PSI стала
Президент шведської профспілки Брітта Лейос. 

21 жовтня в Києві відбувся головний старт року —
Чемпіонат України з дзюдо серед дорослих. Змагання зібра-
ли більш як 300 учасників із 20 регіонів України. Наша бронза
по дзюдо: у категорії до 90 кг нетішинець, майстер спорту
України Ярослав Давидчук посів третє місце.

25 жовтня стартував галузевий конкурс профмайстер-
ності серед молодих фахівців НАЕК «Енергоатом». Участь у
ньому беруть атомники віком до 35-ти років. 

31 жовтня на Південноукраїнській АЕС пройшла благо-
дійна акція «Ветеран». Окрім ветеранам праці, нині вирішили
розподілити допомогу і на ветеранів російсько-української
війни.

3 листопада розпочалися перші заняття у рамках проф-
орієнтаційно-освітнього проєкту «Атомна школа ХАЕС
2023-2024».

3 листопада три роки тому з ініціативи Первинної проф-
спілкової організації, управління інформації та зв’язків з гро-
мадськістю РАЕС був започаткований конкурс науково-
дослідницьких робіт «Мій рідний край — моя історія жива».
Цьогоріч на конкурс було представлено одинадцять робіт.

Із 3 по 5 листопада срібло та золото вибороли вихован-
ці спорткомплексу «Олімп» ВП ПАЕС на Чемпіонаті України з
греко-римської боротьби. Змагання проходили в м.
Черкаси. Участь у них взяли 330 юнаків віком до 16 років.

7-8 листопада міський офіс ЧАЕС та промисловий май-
данчик станції відвідали експерти Медичної місії МАГАТЕ
(IAEA Medical Mission).

27-29 листопада у Празі відбулося щорічне засідання
Східно-Європейського Регіону Європейської Профспілки
IndustriALL. Українські профспілки представляли чотири
об’єднання: Атомпрофспілка, Профспілка авіабудівників,
Профспілка металургів та Профспілка «Машприлад».
Головна мета зібрання — координування роботи в регіоні,
формування спільної позиції від Східного Регіону на
Виконком IndustriALL-Європа. 

1 грудня День народження газети «Атомник України» —
23 роки!

1-2 грудня в Києві відбувся семінар «Захист прав молоді
в умовах війни», організований Молодіжною радою
Федерації профспілок України за підтримки Фонду ім. Ф.
Еберта.  Програма навчання розпочалась із заняття на тему
«Як боротися з дискримінацією на робочому місці» від
заступника Голови Атомпрофспілки Павла Пруднікова. 

6 грудня відбулася робоча зустріч представників ЦК
Атомпрофспілки та Державного агентства України з управ-
ління зоною відчуження за участю директорів підприємств
Зони відчуження щодо підбиття підсумків Галузевої угоди на
2021–2023 та укладення нової на 2024–2025 роки. 

8 грудня відбувся IІI Пленум ЦК Атомпрофспілки.
Основне питання, винесене на обговорення: «Про соціальній
діалог на підприємствах атомної енергетики та промисло-
вості України». У заході взяли участь профспілковий актив та
керівники підприємств атомно-енергетичного комплексу, а
також представники профільних міністерств. Було обговоре-
но ситуації на підприємствах «СхідГЗК», Зони відчуження та
виконання Галузевої угоди між ДАЗВ та Атомпрофспілкою. 

14-17 грудня у Кам’янці-Подільському відбувся освітній
проєкт для молоді «Бути разом — бути на крок попереду».
Такі проєкти необхідні для підтримки профспілкового руху та
розвитку молодіжної спільноти. 

22 грудня згідно з Указом Президента України
Володимира Зеленського від 21.12.2023 №828/2023 «Про
відзначення державними нагородами України з нагоди Дня
енергетика» нагороди отримали працівники ДП НАЕК
«Енергоатом».

29 грудня на своєму засіданні Уряд прийняв рішення
про перетворення державної компанії «Енергоатом» на
акціонерне товариство, 100% акцій якого належить державі.
Також було затверджено Статут товариства, Положення про
наглядову раду та принципи її формування. 
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ВРЯТОВАНА СПАДЩИНА

(Закінчення.
Початок на 1-й стор.) 

Довгий час у приміщенні зберігався
запах гарі. Відчувається він навіть зараз
після усіх реставраційних процедур. Це
властивості паперу «втягувати запахи» —
зберігати свою історію. 

У ЦДАГОУ —
НА ПОСТІЙНЕ ЗБЕРІГАННЯ

Про те, що всі документи треба віддава-
ти на постійне зберігання до архіву, керів-
ництво ЦДАГОУ і Атомпрофспілки домови-
лися вже після пожежі. До цього між орга-
нізаціями була співпраця, яка полягала у
проведенні на базі архіву семінарів і практич-
них навчань із сучасного діловодства у
профспілках: як організувати внутрішній і
зовнішній документообіг, будувати номенк-
латуру справ. 

— Номенклатура справ регламентує
внутрішнє діловодство, — зазначає Ольга

Бажан. — Дає змогу в будь-який момент
знайти, що потрібно. У критичних ситуаціях
виокремити найважливіші документи та ева-
куювати їх у першу чергу. 

У 2000-х роках було прийняте рішення,
що архів має приймати документи від про-
фесійних спілок. Але деякі профспілки,
також Федерація профспілок України, мали
власні архіви. Після пожежі у Будинку проф-
спілок профорганізаціям стало зрозуміло,
що документи мають зберігатися у спеціаль-
но облаштованих приміщеннях. 

Довідково. На сьогодні в архіві створено
фонд Атомпрофспілки — №373. Він склада-
ється з двох описів, близько 190 справ.
Охоплює період з 1991 по 2013 роки. Це ті
справи, які в архіві рятували. Продовжує
наповнюватися вже третій опис документів
від Атомпрофспілки: що стосуються міжна-
родної діяльності, протоколи засідань коле-
гіальних органів, інформаційні матеріали.
Газета «Атомник України» в ЦДАГОУ також
на постійному зберіганні, усі номери, почи-
наючи з 2000 року.

— Є особливості зберігання документів
від профспілок, адже саме вони є їх власни-
ками на відміну від державних установ, —
веде далі Ольга Вікторівна. — І не зобов’яза-

ні передавати їх нам на зберігання. Але
робити це важливо, бо профспілки відігра-
ють значну роль у суспільно-політичному
житті держави. 

ЦИФРУВАННЯ НАДВАЖЛИВЕ
Архів від імені держави гарантує збере-

женість документів громадських формувань.
Але, згідно з чинним законодавством, має
захищати персональну інформацію. 

— На сьогодні в архіві зберігається 12
фондів всеукраїнських галузевих профспі-
лок, — зазначає Ольга Бажан. — У цих доку-
ментах міститься дуже багато персональної
інформації. Це особливості діловодства
профспілкових організацій. У протоколах
вказуються паспортні дані, телефони, адре-
си проживання. Ця інформація, згідно із
законодавством, не може бути оприлюдне-
на. З другого боку, протоколи — це ті пер-
шоджерела, за якими можна вивчати діяль-
ність профспілок. І ми маємо зробити їх
доступними для дослідників і водночас
захистити права людей. Одним із кроків на
цьому шляху є оцифрування документів. У
разі запиту користувачу для роботи надаєть-
ся цифрова версія документа, що не містить
персональних даних.

Загалом цифрування документів — наше
найпріоритетніше завдання, як і для всіх
архівів. Щоб зберегти інформацію. Ми розу-
міємо, в умовах війни будь-що може стати-
ся. Під час Другої світової архівні фонди

втратили дуже багато документів. Сьогодні,
якщо фізично документ буде знищено, він
залишиться в інформаційному варіанті.
Війна темпи з цифрування дуже пришвид-
шила. 

УВІЙТИ В ІСТОРІЮ
24 лютого 2022 року усі працівники архі-

ву перебували на своєму робочому місці.
— Початок повномасштабного росій-

ського вторгнення був шоковим моментом
для всіх, — згадує Ольга Вікторівна. — Але
ми мали передусім забезпечити безпеку
документів, перенести їх із вразливих місць
будівлі до більш захищених. Тому, коли всі
люди масово виїжджали зі столиці, ми доби-
ралися на роботу. Згодом співробітники
почали працювати дистанційно. Був нала-
годжений канал зв’язку. Група працівників
чергувала в архіві. Жоден з нас не виїхав за
кордон. Дехто — в західні більш безпечні
регіони, але основний персонал залишався
у Києві. 

— Зараз я вже себе не уявляю в якійсь
іншій сфері діяльності, — ділиться думками
про свою працю Ольга Вікторівна. — Коли ти
зрозумієш цю професію, для тебе відкрива-
ється головний її сенс: ми збираємо інфор-
маційні свідоцтва часу. І лише завдяки
нашим зусиллям наступники про них дізна-
ються. 

А ще, мабуть, це єдина професія, яка дає
можливість будь-якому працівникові, не
обов’язково директору — архівісту, рестав-
ратору увійти в історію. Коли оформлюється
справа, кожен з них ставить свій підпис.
Отож і сам залишається в історії. 

Лілія СОКОЛОВА

ДОКУМЕНТИ З ІСТОРІЄЮ

Довідково. Колектив ЦДАГОУ — це
54 працівники, переважно жінки. Дехто
працює 10-15 років, є такі, що й більше
20-ти. Практично всі члени колективу
перебувають у профспілці. Ольга Бажан
прийшла працювати в архів у 1993 році
(за освітою історик). З 1997 була заступ-
ником директора. З кінця 2014-го керує
ЦДАГО України, з 2022 року — об’єдна-
ним архівом. 

У Будинку профспілок у Києві 1 лютого 2024 року відбу-
лося засідання робочої групи ФПУ, створеної на виконання
рішення Ради ФПУ, з напрацювання законодавчих пропо-
зицій щодо забезпечення у повному обсязі прав потерпі-
лих на виробництві на відшкодування отриманої ними
шкоди.

Суть питання
У нараді взяли участь заступник Голови ФПУ Василь

Андреєв, керівник Управління соціального страхування і пен-
сійного забезпечення апарату ФПУ Володимир Максимчук,
керівник департаменту охорони праці апарату ФПУ Юрій
Андрієвський, фахівці профільних структурних підрозділів
членських організацій ФПУ. Від Атомпрофспілки до групи вхо-
дить Валерій Сіпєєв — фахівець з охорони праці та соціального
страхування ЦК профспілки.

З набранням чинності з 1 січня 2023 року Закону України «Про
загальнообов’язкове державне соціальне страхування», в редак-
ції Закону від 21.09.2022 р. №2620-IX, значно погіршено соціаль-
ний захист осіб, які потерпіли внаслідок нещасного випадку на
виробництві чи профзахворювання. Якщо до цього зазначеним
особам надавалися соціальні послуги (лікування, санаторно-
курортне лікування, забезпечення необхідними ліками, надання
технічних та інших засобів реабілітації, протезування тощо) у
повному обсязі за рахунок коштів соціального страхування, то
після 1 січня 2023 року ці послуги потерпілі на виробництві не
отримують в повному обсязі.

Повноцінний захист
До цього відшкодування шкоди у повному обсязі ґрунтувалося

на одному з основних принципів, визначених Законом України «Про
охорону праці» від 14.10.1992 р. №2694-XII, на яких базується дер-
жавна політика в галузі охорони праці, зокрема «соціального захис-
ту працівників, повного відшкодування шкоди особам, які потерпіли
від нещасних випадків на виробництві і професійних захворювань».
Аналогічний принцип був закладений і в Законі України «Про загаль-
нообов’язкове державне соціальне страхування від нещасного
випадку на виробництві та професійного захворювання, які спричи-
нили втрату працездатності» від 23.09.1999 р. №1105-XIV, який
набрав чинності з 2001 року.

Неприйнятні зміни
А тепер, відповідно до частини 3 статті 36 чинного Закону

України «Про загальнообов’язкове державне соціальне страхуван-
ня», потерпілі на виробництві мають право на лікування та реабілі-
тацію у сфері охорони здоров’я в закладах охорони здоров’я, що
проводяться відповідно до вимог законів України «Про державні
фінансові гарантії медичного обслуговування населення» та «Про
реабілітацію у сфері охорони здоров’я».

Саме тому вже рік під час лікування потерпілого внаслідок
нещасного випадку на виробництві окремі медичні послуги, зокре-
ма, проведення операцій, придбання медичних засобів, наприклад,
таких як металеві пластини тощо, оплачуються самим потерпілим. І
це попри те, що працівник є застрахованою особою у соціальному

страхуванні від нещасного випадку на виробництві, за нього сплачу-
валися цільові страхові внески і в разі настання страхового випадку
мають покриватися всі витрати, пов’язані з відновленням його здо-
ров’я внаслідок заподіяння шкоди, у тому числі й на лікування.

Звуження прав
З 1 січня 2023 року не всі лікарські засоби (ліки), зазначені у

виданих лікарями рецептах (пов’язаних з травмою на виробництві),
видаються потерпілим безоплатно. Є проблеми з фінансуванням
протезування та інших послуг для потерпілих.

Отже, порушено основний принцип соціального страхування від
нещасних випадків на виробництві — відшкодування застрахованій
особі в повному обсязі шкоди внаслідок нещасного випадку на
виробництві.

Законодавчі зміни, які вступили в дію з 1 січня  2023 року, зву-
жують права потерпілих осіб на можливість отримання ними
необхідного лікування в повному обсязі та отримання необхідних
лікарських засобів і медичних виробів, визначених лікарсько-кон-
сультативною комісією.

Роботу розпочато!
Учасникам робочої групи поставлено завдання напрацювати

проєкт Закону України «Про внесення змін до Закону України «Про
загальнообов’язкове державне соціальне страхування». На нараді
обговорено питання щодо змісту законопроєкту та подальшої
роботи профспілок з напрацьованими законодавчими пропозиція-
ми для внесення їх через народних депутатів на розгляд Верховної
Ради України.

Представник Атомпрофспілки зазначив, що для потерпілих
було б краще, якби все повернути як було, тобто щоб відшкодуван-
ня було повним. Але, з огляду на реалії, напрацювання і прийняття
законопроєктів та ставлення влади до профспілок, на простий шлях
розраховувати не доводиться. Враховуючи це, робочій групі необ-
хідно шукати підтримку своїх напрацювань у роботодавців та вести
переговори з Мінсоцполітики.

Відділ колективно-договірної
та правової роботи Атомпрофспілки

ПРОФСПІЛКОВА РОБОТА

На захисті прав потерпілих від нещасного випадку
Про завдання, які вдалося виконати у

2023 році, та виробничі плани 2024 року
розповів директор гідрометалургійного
заводу ДП «СхідГЗК» Віталій Жушман.

2023 рік був нелегким для працівників
ГМЗ. Але, попри кадровий дефіцит та виклики
воєнного часу, колектив зорганізувався, мобі-
лізувався та виконав усі завдання на 100%.

Були проведені об’ємні ремонти на сірча-
нокислотному виробництві, що дозволило  під-
тримати працездатність СКЦ та виконати ро-
бочу програму як з виробництва сірчаної кис-
лоти, так і уранового оксидного концентрату.

Також було придбано нове обладнання.
Зокрема, пластинчасті теплообмінники, на-
сосні агрегати. Це дало змогу дещо підвищити
надійність роботи виробництва.

Я вдячний кожному працівнику нашого тру-
дового колективу за згуртованість, взаємодію.
Був відплив персоналу, велика кількість мо-
білізованих, які зараз захищають нашу Бать-
ківщину від підступного ворога. Кадрів не
вистачало. Але наші люди трудилися на
совість. Незалежно від професії — чи то елект-
ромонтер, чи слюсар КВПтаА, чи апаратник
тощо — усі з розумінням ставилися до того,
що, де скрутно — на тій дільниці ми й виконува-
ли роботи,  необхідні для ремонту або запуску.

Не відмовлялись і від надання допомоги
іншим підрозділам. Наприклад, монтери колії
залізничного цеху ГМЗ направлялися на Ін-
гульську шахту для усунення певних негараз-
дів. Залізничники — це частина нашої робочої
сім’ї, нашого заводу. Вони в повному обсязі
забезпечили рух вантажів, які надходили (це і
рудна сировина, і сірка). Вчасне подання і при-
бирання вагонів. Ремонтний персонал здій-
снював безпечну експлуатацію залізничних
колій.

Плани на 2024 рік — це, безперечно, збіль-
шення обсягів виробництва, що дозволить
краще жити: отримувати зарплату, оновлюва-
ти обладнання, рухатися вперед,  досягаючи
нових цілей. До речі, планується придбання
певного обладнання для гідрометалургійного
заводу.

Тож розпочали цей рік з вірою в краще та в
Перемогу!

За матеріалами пресслужби СхідГЗК

ЗБЕРЕГТИ СТРАТЕГІЧНЕ
ПІДПРИЄМСТВО

Підсумки 2023 року:
гідрометалургійний завод
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Відсутність інформації про зроблену профспілковою організацією справу — це відсутність самої справи!

УКРАЇНА. ДВА РОКИ У СТАНІ ВІЙНИ

Вам довелося відчути
всі страхи вторгнення од-
ним із перших, оскільки
Чернігів не просто бомби-
ли, до нього впритул пі-
дійшли ворожі танки з ме-
тою захоплення. У вас
батьки, дружина, донька,
як рятувалися в ті складні
дні?

Чернігів у перші тижні за-
знав серйозних ударів, фак-
тично потрапив у оточення,
бо знаходиться в безпосе-
редній близькості до кордо-
ну. Зараз розумію, що по-
трібно було виїжджати з

сім’єю з міста одразу. Але
тоді це був якийсь шок, ми не
могли повірити в таку реаль-
ність, сподівалися, що це
щось швидкоплинне, якась
форма залякування нашого
народу. 

І ми залишилися в місті,
де ставало дедалі гірше.
Невдовзі були вимушені
фактично переселитись у
підвал нашого багатоквар-
тирного будинку. В ньому
було багато сімей. Усі меш-
канці один одному допома-
гали, чим потрібно, ділилися
водою, речами. Ми всі спіл-
кувалися, розповідали нови-
ни, підказували одне одно-
му, де можна купити продук-
тів – тоді з цим була велика
проблема! Потім почалися
морози до -10, ми намагали-
ся ставити обігрівачі, зава-
рювали чай, утеплювались,
як могли. Але згодом стала
зникати електрика і ми вже
не мали можливості грітися
в підвалі. Та не бути там було
неможливо! Бомби падали в
сусідні будинки, буквально
за 250 метрів від нас. Кількох
людей вбило просто в черзі
за хлібом. Декілька разів на
день ми бували у квартирі,
щоб хоч іноді спати у ліжках –
в час між тривогами. Коли

бомба влучила в найближ-
чий будинок, у нас вибило
всі шибки, довелося позаби-
вати вікна килимками від
морозу. 

Тобто зігрітися вже не
було де. Тож вирішили
виїжджати?

Попри все, ми ще деякий
час терпіли, та коли зникла
вода, почав зникати зв’язок,
порадилися і прийняли рі-
шення виїжджати. Останнім
психологічним поштовхом
була бомба, яка впала на
готель «Україна» в самому
центральному районі. На той
момент місто фактично було
в оточенні з трьох сторін, тож
настав час виходити з підва-
лу, де ми перебували декіль-
ка тижнів. Це було всередині
березня 2022 року, в Чер-
нігові вже не стало ні світла,

ні опалення, ні води, зв’язок
періодично зникав. 

Безпечного шляху не
існувало. Ми їхали практич-
но навмання. Після виїзду з
міста прямували за підказка-
ми хлопців на блокпостах,
об’їжджали ворожі позиції.
Так ми полями і сільськими
дорогами дісталися до Бро-
варів — і врятувалися, адже
через кілька днів підірвали
останній міст через Десну,
тож місто залишилося відрі-
заним. Але Чернігів вистояв
завдяки героїчним захисни-
кам! А ми в підсумку опини-
лися на заході України. 

Як Ви потрапили до
лав НГУ?

Розмістити родину в го-
телі в безпечному місці мені
допомогла Атомпрофспілка.
Далі, як вимагає закон, я

пішов стати на облік в ТЦК і
через декілька днів був мобі-
лізований до НГУ, де відтоді
проходжу службу в одній з
тилових частин. До цього до
військової справи жодним
чином не торкався, не про-
ходив ні строкову службу, ні
навчання на військовій ка-
федрі. Я потрапив у підроз-
діл, який займається охо-
роною важливих об’єктів,
пройшовши дуже короткий
курс підготовки. Фактично
після декількох тижнів на
варті я перейшов на роботу
до командного пункту роти.
Займаюся військовим діло-
водством. Службу проходжу
далеко від дому, з родиною
бачуся десь раз на три місяці,
приїжджаю на один-два дні. 

Скажіть, як наразі
справи у вашій первинній
організації?

Напередодні повномас-
штабного вторгнення було
багато планів, ми тільки рік
як створили організацію й
увійшли до складу Атом-
профспілки, збиралися охо-
пити всіх працівників нашою
організацією, але, на жаль,
почалася війна. Вже після
мобілізації я дізнався сумну
новину: наш Навчальний
центр постраждав від вибу-

хової хвилі, а згодом був по-
грабований мародерами.

Вдячний Атомпрофспілці
за турботу, матеріальну під-
тримку, допомогу речами
першої необхідності — одя-
гом, павербанками та амуні-
цією. На жаль, не все, що дає
держава, підходить за роз-
міром або за якістю. Ціную
свою організацію, що пам’я-
тає та допомагає. 

Марічка СМЕРЕКА

«Це був шок, ми не могли повірити в таку реальність» 

Сьогодні будь-хто з відвідувачів зможе роздивитися
в деталях Припʼять, саркофаг і навіть побувати в серці
реактора. 

Організація є-Музей займається зацифруванням музей-
них цінностей та пам’яток, аби зберегти історію України та
доступно розповісти її нашим громадянам і цілому світові. У
співпраці з Національним музеєм «Чорнобиль» організація
створила імерсійну екскурсію Зоною відчуження у віртуаль-
ній реальності.

Нині відвідати Чорнобильську зону відчуження неможли-
во через мінування. Ніхто також не береться припускати,
скільки часу піде на розмінування та коли такі екскурсії ста-
нуть можливими.

Саме тому Національний музей «Чорнобиль» та ор-
ганізація є-Музей використали інновації для створення
VR-екскурсії.

АТОМНІ НОВИНИ

Екскурсія Чорнобилем
у віртуальній реальності

ЮВІЛЕЇ

Віталій Копиш до війни очолював первинну проф-
спілкову організацію Атомпрофспілки, яка працювала в
Навчально-методичному центрі профспілок у Чернігові,
є її профорганізатором. Наразі служить у лавах
Національної гвардії України. Віталій розповів про пере-
житий досвід на початку повномасштабного вторгнення
у місті, куди ледь не зайшли окупанти, про те, як виво-
зив родину і про службу в армії.

Своїм колегам атомникам хочу побажати стійкості
й міцності, адже на працівниках галузі велика відпові-
дальність. Ми розуміємо, наскільки важлива для краї-
ни енергетика, а оскільки багато фахівців пішли на
фронт, навантаження на працівників, які залишилися,
стає дедалі більшим. Особливі слова підтримки
хочеться висловити спілчанам із ЗАЕС, які тимчасово
втратили не лише улюблену роботу, а й маленьку
Батьківщину, свій Енергодар.

1 лютого 1979 року на базі ремонтно-будівельної
дільниці ПРК утворений ремонтно-будівельний цех.
Тоді в ньому налічувалося 36 працівників. Першим
начальником цеху став Андрій Тур. У різні роки РБЦ очо-
лювали Микола Дуднік, Микола Касіян, Андрій Янченко,
Віктор Бірюк. З 2020 року колектив трудиться під керів-
ництвом Анатолія Батейка.

У цеху були організовані майстерні з виготовлення мета-
лопокриття для теплоізоляції обладнання та трубопроводів,
деревообробна пилорама, введена в дію лакофарбова
майстерня. Пізніше до складу РБЦ ввели дільниці з оздоб-
лення будівель, споруд та устаткування, вогнезахисних та
хімічних покриттів, з ремонту фасадів та облицювальних
робіт, бетонних робіт і механізації, дільницю з ремонту теп-
лоізоляції. 

Сумлінні та відповідальні
Колектив РБЦ брав участь у пусках чотирьох енергобло-

ків Рівненської АЕС. Спільна мета об’єднувала й гуртувала
людей. У велетенському мурашнику кожен виконував своє
визначене завдання. За потреби працювали в мороз і в
спеку. У вихідні трудилися для рідного міста, їздили колекти-
вом допомагати сільському господарству. Життя в цеху було
активним та цікавим.

Популярними були змагання з профмайстерності, їх про-
водили між підрозділами. Малярі пригадують, у місті обира-
ли два під’їзди житлових будинків, абсолютно однакових, і
там на рівних умовах трудівниці демонстрували свою профе-
сійну майстерність. Переможців заохочували.

У 2001 році ремонтно-будівельний цех увійшов до складу
енергоремонтного підрозділу. Сьогодні його колектив орга-
нізовує і проводить ремонти будівель і споруд своєчасно і
якісно, забезпечує їх надійну та безпечну експлуатацію.

Без них не обходиться жоден ППР
«Працівники РБЦ задіяні в усіх планово-попереджуваль-

них ремонтах енергоблоків, адже їхнє завдання — якісно
виконати демонтаж, а потім монтаж теплоізоляції, відповідно
до вимог безпеки встановити риштування. Малярі і лицю-
вальники займаються ремонтом приміщень, влаштуванням
наливних підлог. Умільці цеху виготовляють металоконструк-
ції, паркани, залізобетонні вироби, ущільнюють вікна, двері,
виготовляють столярні вироби, ремонтують дороги і тротуа-
ри, утеплюють фасади будівель. Усі роботи стараються вико-
нати якісно й у визначені терміни, адже розуміють, що від них
залежить комфорт на робочих місцях та якість роботи інших
людей», — розповідає Анатолій Батейко.

Від початку російської агресії колектив РБЦ долучився до
допомоги українським захисникам. У цеху підтримують
щомісячну патріотичну акцію «Я допомагаю ЗСУ!» і донатять
на підтримку воїнів. Сьогодні кожен розуміє, що Перемогу
ми здобудемо лише спільними зусиллями.

Тетяна КОРОВАЙЧУК
Фото Надії ТИМОФЄЄНКО

Ремонтно-будівельному цеху РАЕС — 45!


